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»بلک فرایدی« و جامعۀ ایرانی

سه بحرانی که اگر نادیده رفته شود زمان  از دست می رود

بازگشت حجتیه؟!
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پیش درآمد

ابوالفضل حمامی 

پاییــز ۱۴۰۰ بود که در آخرین جمعۀ یازدهمین ماه میلادی مصادف 
با ۵ آذر ۱۴۰۰، فروشــگاه های ایرانی به ویژه فروشــگاه های اینترنتی 
شــروع به تبلیغ فروش حــراج بلک فرایدی کردند، ســنتی غربی کــه از لحاظ 
زمانــی و از لحاظ فرهنگی با جامعۀ ایرانی ســازگار نیســت اما چه باید کرد که 
هرچه بود، این فرهنگ غربی نیز در جامعۀ ایرانی حتی برای یک ســال هم که 

شده، اجرا شد.
بلک فرایــدی، اولین یا آخرین گونۀ ایــن تأثیرپذیری جامعۀ ایرانی از فرهنگ 
غربی نیست؛ هالوین و ولنتاین نیز از تأثیرگذاری های گستردۀ فرهنگ غربی 
بر جامعۀ ایرانی اســت. جامعۀ بحــران زدۀ ایرانی که در هجوم گســتردۀ این 
فرهنــگ و در چالش ســنت و مدرنتیه گرفتار شــده و حــال، مصیبت بزرگ تر 
متروکه شــدن فرهنگ ایرانی و پیوســتن به فرهنگی بیگانه اســت که چنانکه 
گفتــه شــد نه تنها ســنخیتی با جامعۀ نــدارد، بلکــه ایفای ایــن فرهنگ ها در 

جامعۀ ایرانی، چهره ای مضحک به خود می گیرد.
اگــر در بلک فرایــدی و پیش زمینه هــای عرفی و فرهنگــی آن در جوامع غربی 
تأملی داشته باشیم این اتفاق موسوم به بلک فرایدی، در روزهای انبارگردانی 
فروشــگاه ها در پایان ســال میلادی با هدف فروش اجنــاس مانده در پایان 
سال و گســترش توان خرید جامعه در آستانه سال جدید میلادی، اجناس با 
تخفیفی ویژه عرضه شــده و فروشــندگان به اصطلاح با آتــش زدن به اموال 
خود جمعه سیاهی را رقم می زنند. این امر، در ذات خود نشان از نوع دوستی 

در یک فرهنگ و جامعه برای آغاز سالی بهتر دارد.
جمعــهٔ ســیاه یا حــراج جمعــه در آمریکا بــه فــردای روز شــکرگزاری و آخرین 
جمعهٔ ماه نوامبر اطلاق می شــود که آغاز آیین خرید برای کریسمس حساب 
می شود. جمعهٔ ســیاه، یک روز تعطیل نیســت، اما اکثر شرکت ها به کارکنان 

خود اجازه می دهند که این روز را مرخصی گرفته و به خرید سال نو بپردازند.
این روز برخلاف نام گذاری های معمول که روزهای بدشــگون را با صفت سیاه 
می خواننــد به دلایــل مختلف ازجمله این که حســاب داران، روزهای پرســود 
خود را با جوهر مشــکی ثبت می کردند جمعه ســیاه خوانده می شود. برخی 
تصاویــر این جمعه های ســیاه در امریکا و اروپا هر ســال در رســانه ها پخش 
می شود که نشــان گر هجوم مشــتاقان اجناس ارزان به فروشــگاه ها و ایجاد 

تصویری از غارت کالاها توسط لشگر گرسنگان و نیازمندان است.
»بلک فرایدی« با ترجمۀ تحت اللفظی »جمعۀ سیاه« عبارت بیگانه ای است 
که »جمعهٔ ســیاه« یادآور خاطره ای غمناک و ماندگار در ذهن ایرانی هاست. 
امــا درگاه های فروش مجازی، هوشــمندانه بــه واژه ســازی پرداختند. برخی 
فروشگاه ها با کلمهٔ ادغام شــدهٔ »حراجمعه« نگاه ها را به خود جلب کردند. 
شــرکت های دیگر هــم، خلاقیت خــود را بــه کار انداختند و »ســور جمعه« و 
»سیاجمعه« و حتی عبارت »جمعه به خرید« وارد بازار فروش شدند. گروهی 

جمعه را رنگی دیگر زدند و »جمعهٔ آبی« و »جمعهٔ صورتی« رونمایی شد.
امــا آنچه مهــم اســت رواج فرهنگ غربی در جامعــۀ ایرانی و برخــورد جامعۀ 
ایرانی با آن فرهنگ اســت. بلک فرایدی در جامعــۀ ایرانی، اگرچه که چهره ای 
شایســته در جامعۀ غربی دارد، بدل به جشــن کلاه برداری فروشگاه ها شد تا 
جایی که از ســوی خریداران شــکایت هایی صورت گرفت، ارگان های نظارتی 
به این حوزه ورود پیدا کرده و جرم انگاری هایی صورت گرفت و از ســوی دیگر 

درگاه های فــروش مجــازی محدودیت هایی بــرای فروشــندگان کلاه بردار 
ایجــاد کردند. جدای از ایــن کلاه برداری، آنچــه که به عنــوان انبارگردانی در 
جامعۀ غربی مرســوم بود، در جامعۀ ایرانی به فروشگاه های تقلبی، فروش 
اجنــاس بادکــرده و تخفیف هــای تقلبی پــس از گران کردن هــای چندباره 
تبدیل شــد. بیگانگی فرهنگی جامعــۀ ایرانی با این فرهنگ هــای تازه وارد 
به جامعــۀ ایرانی ازجمله هالویــن، ولنتاین و بلک فرایــدی که موضوع این 
یادداشت است در حالی است که جامعۀ ایرانی بی نیاز از این فرهنگ هاست 
چراکــه دیگر مناســک فرهنگــی در بطن فرهنــگ ایرانی وجــود دارند که با 
جامعــۀ ایرانــی از هر جهت ســنخیت دارند و بــه عبارتی ســاخته و پرداختۀ 

جامعه و فرهنگ ایرانی اند.
گســترش فرهنگ غربی اگرچه در نگاه سهل انگارانه شــاید یک اتفاق عادی 
در ســیطرۀ جهانی شدن باشــد اما اگر به دقت به این مهم توجه کنیم، این 
گسترش و سیطره فراموشی فرهنگ و خرده فرهنگ های ساخته و پرداختۀ 
جامعــۀ ایرانــی را در پــی خواهــد داشــت و ماحصل ایــن امر، عادی ســازی 
بیگانگی جامعۀ ایرانی با فرهنگ ایرانی خواهد بود. از ســوی دیگر، آنچه که 
در فرهنگ غرب رواج دارد، برخاسته از بطن فرهنگ و عرف آن جامعه است؛ 
فرهنــگ و اجتماعی که مقدمات اصلی این اتفاقــات را در خود دارد اما این 
جامعۀ ایرانی اســت که با دور شــدن از اصل خویش، به فرهنگی می پیوندد 

که جدای از بیگانگی با آن، حتی با مقدمات ورود به آن بیگانه است.

»بلک فرایدی« 
و جامعۀ ایرانی

مالیات بــر عایدی ســرمایه، برخورد بــا دلالان، مدیریت بازار توســط بانک 
مرکزی، مشخص شدن منشــأ ارز خارجی، مدیریت کارآمد در وزارت صمت؛ 
کدام راه می تواند بازار ارز در کشــور را مدیریت کند؟ عاملی که  روی افزایش 

هزینه های مردم تاثیر مستقیم دارد.
واقعیت این است که یک راه حل طلایی برای مدیریت بر ارز در کشور وجود 
ندارد. جرثومه فســادی که منشا بســیاری از ناملایمات اقتصادی در کشور 
اســت. و بیش از ۵۰ سال اســت که همه شــاخص های اقتصادی را از جمله 

تــورم، نرخ بهــره، ارزش پول ملی و ... تحــت تاثیر خود قرار داده اســت. به 
عنوان کســی که اقتصاد را در حد الفبــای آن درک می کند می دانم که قطعا 
این پدیده نامیمون حاصل مدیریت غلط یک نفر، ارگان، دولت، مجلس و 
حکومت نیســت، بلکه جمع جبری مجموعه ای از نگرش های درست و غلط 
و عملکرد انســان های شایســته و ناشایسته و سیســتم های غلط و درست 
حاکم بر مدیریت جز و کلان کشــور  اســت که خروجــی اش یک عدد بزرگ و 
متغیر منفی اســت. در ایــن بین دلخوش کــردن به آمارنماهای ســاختگی 
و تصمیمــات کوتاه مدت مســکنی هم دیگــر اثر ندارد و ایــن اقتصاد آنقدر 

مریض شده است که دیگر مسکن هم اثر ندارد.
شــاید تعارض منافع، انتخابات مجلس محلی، عدم استقلال بانک مرکزی 
و کســری بودجه ســاختاری و بکارگیری مدیــران نالایق میانــی از مهمترین 
عوامــل در نابســامانی اقتصادی اســت ولی نکته این جاســت کــه آیا کاری 

می شود کرد یا خیر؟!
یاد دارم در گذشــته وقتی در اســتخدام یک شــرکت خصولتــی بانکی بودم، 
همیشــه در ذهن خود می گفتم که مدیر نالایق بازنشســته دست ناپاک ما 
با بیســت میلیون حقوق و تصمیمات اشــتباه همیشــگی، جای حداقل ده 
جوان با انگیزه را پر کرده، واگر ما به جای او جوان بی تجربه و پراشــتباهی را 

بگذاریم خروجی تغییر نمی کند اما هزینه ما به یک دهم کاهش می یابد. و 
این تفکر اگر به سایر حوزه ها و مدیران میانی و مدیران جز تسری پیدا کند 
به همین ســادگی هزینه های کشور را لااقل کاهش می دهیم حتی چنانچه 

نتوانیم درست مدیریت بکنیم!
دولت ها و مجلس هــای پر هزینه و فربه و بی انگیــزه و ناکارآمد با تکیه بر 
منابع ملی فقط در صدد اداره  کشور بودند و نه توسعه و کشور داری. حال 
آیا لازم اســت منابع کشور را صرف مدیرانی کنیم که فقط زیر مجموعه شان 

را می چرخانند. آیا آن کار را یک جوان بی تجربه  نمی تواند انجام دهد؟
حالا ربط صحبت های بالا با مدیریت بازار ارز چیست. اگر دولت هزینه های 
خــود را کاهش دهد، مجبــور نخواهد بود برای مدیریت بــازار، پول بدون 
پشــتوانه چاپ کند یا ارز پاشــی و طلا پاشی کند. همه ریشه های اقتصادی 
به نظــر بنــده در کاهش هزینه هــای دولت می باشــد. راهکارهــا باید در 

همین جهت باشند.

مدیران پرهزینه ناکارآمد یا جوانان بی تجربه کم هزینه؟!
شــاید تعــارض منافــع، انتخابــات مجلــس 
محلــی، عدم اســتقلال بانک مرکزی و کســری 
بودجه ســاختاری و بکارگیــری مدیران نالایق 
از مهمتریــن عوامــل در نابســامانی  میانــی 
اقتصادی اســت ولــی نکته این جاســت که آیا 

کاری می شود کرد یا خیر؟!

سید محمدصادق میرمحمدی
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ما معصیت کنیم که او بیاید؟ این اعوجاجات را بردارید، این دسته بندی ها را برای خاطر خدا، 
اگر مسلمید و برای خاطر کشورتان اگر ملی هستید این دسته بندی ها را بردارید.«

همسویی احمدی نژادی ها با تفکر حجتیه
از مرداد ســال ۶۲ فعالیت رسمی انجمن حجتیه، تعطیل شــد، اما گفته می شود فعالیت های 
این جریان به شــکل غیرآشکار همچنان در جریان اســت. برخی از گزارش ها از این امر حکایت 
دارنــد که بعد از فوت محمود حلبی در ســال ۷۶، افرادی همچون حســین ســجادی و حســن 
افتخــارزاده در کنار چند نفر دیگر هیات مدیره انجمن حجتیه را بر عهده داشــتند و جلســات 

هفتگی ای را در سکوت برگزار کرده اند.
بعد از به قدرت رســیدن محمود احمدی نژاد در ســال ۱۳۸۴ بود کــه فرضیاتی مبنی بر نزدیک 
ایــن جریان بــه رئیس جمهور جدیــد و نزدیکان اش مطرح شــد. هر چند حجتیه هــا بر دوری 
از سیاســت تاکید داشــتند، اما در آن مقطع این مســاله مطرح شــد که بخشــی از آن ها )شاید 
تندروها( معتقدند باید با حضور در میدان سیاســت زمینه ظهور یا آنچه که خود باور داشتند 

)افزایش معصیت در سه قالب جور سلطان، قحطی زمان و ستم حکام( را نمایندگی کنند.
در ســال ۸۴ یعنی همزمان با ریاســت احمدی نژاد بر پاستور، حسین ســجادی، یکی از رهبران 
اصلــی انجمــن حجتیه  اثر پر مناقشــه »دهــه ۸۰، دهه ظهــور« را منتشــر کرد. در ایــن کتاب، 
ســجادی، مجموعــه ای از تحــولات همچون ســرنگونی صدام حســین و افزایــش بحران ها در 
خاورمیانــه را مطرح کرد و فرمانده ای با پوســت ســبزه، ریش کوتاه و قد متوســط که اهل ری 
یا تهران اســت را معرفی کرد که می تواند مقدمه ظهور باشــد. همچنین، ســجادی در اثر خود 

می گوید: »از ۴۰ نشانه ظهور امام زمان ۳۷ مورد وجود دارد.«
آن زمــان، گمانه زنــی شــد کــه ارتبــاط نزدیکی میــان ســجادی و رئیس جمهــور وجــود دارد و 
فرمانده ای که قرار اســت زمینه ظهــور را ایجاد کند، خود محمود احمدی نژاد اســت. در ادامه 
تلاش هایی برای قهرمان سازی و شخصیت سازی های آخرالزمانی از احمدی نژاد صورت گرفت 
که یکی از مشــهورترین آن ها داســتان »هاله نور« بود. در داســتان هاله نور که فیلم آن منتشر 

علی رغم فروکش کردن ماجرای بازداشت و زندانی شدن نزدیکان احمدی نژاد و البته 
کم رنگ شــدن حاشــیه های عجیب اســفندیار رحیم مشــایی، این روز ها با ناآرامی ها و 
رخدادهای پس از آن، بار دیگر داســتان حجتیه ای ها مورد توجه قرار گرفته اســت. در این بین 
از دیدگاه فلاحت پیشــه، در جریانــات اخیر، هر زمان که عده ای تلاش کردند برای کشــور کاری 
انجــام دهند و فضا را آرام کنند، انجمن حجتیه ای ها، در مقابل آن ها ایســتادند. حشــمت الله 
فلاحت پیشه، نماینده ادوار مجلس شــورای اسلامی و استاد روابط بین الملل دانشگاه علامه 
طباطبایی، در گفتگو با سایت دیده بان ایران، از تلاش جریانی در پشت پرده برای برافروختن 
آتــش بحران و پایان نیافتن ناآرامی ها در کشــور ســخن به میان می آورد. این فعال سیاســی، 
بلافاصله با افشــاگری در خصوص یک جریان خطرناک در کشور، انگشت اتهام را به سوی یک 

جریان خزنده »حجتیه« ای می کشد.
از دیــدگاه فلاحت پیشــه این جریان را که می تــوان در موضع گیری برخــی نمایندگان مجلس 
مشــاهده کرد، درخواســت اعدام ســریع و بــدون اغمــاض را مطــرح می کنند. ایــن اظهارات 
فلاحت پیشــه در میانه رخدادهای چند وقت اخیر، بار دیگر توجه را به سوی »انجمن حجتیه« 

یا »جریان حجتیه« جلب کرده است.
اکنون مساله این است که آیا آن چنان که این نماینده ادوار مجلس طرح می کند حجتیه ای ها، 

در پشت تداوم حوادث اخیر و برخورد خشن و ضربتی با بازداشت شدگان قرار دارند؟

از تاسیس تا انحلال 
انتقاد امام از ایده گسترش معصیت

انجمــن حجتیــه یا با عنــوان دقیق تر »انجمــن حجتیه مهدویــه« در ســال ۱۳۳۱ تحت عنوان 
انجمنی ضدبهائیت توسط شیخ محمود ذاکرزاده تولایی حلبی مشهور به حلبی تاسیس شد. 
این انجمــن از همان ابتدا با طرح قرائــت اخباری گری از دین و مذهــب، هرگونه قرائت تازه از 
فقــه و اســلام را رد کردند. از دیــدگاه حجتیه ای ها دین و مبانی آن تا زمــان ظهور حضرت قائم 
نباید دســت بخورد؛ در نتیجه آن ها به ســوی تفکر جدایی دین از سیاست گرایش پیدا کردند. 
در واقع، مبنای اصلی تفکر این جمله کلیدی بود که “بایســتی بنشــینیم تا امام زمان )ارواحنا 

فداه( بیایند و امور را اصلاح نمایند”.
ایــن انجمــن در دوره پهلوی به صــورت کج دارومریز به فعالیت ها و نشســت های خود ادامه 
می داد، اما چون اساس ها کاری به سیاست نداشت، با محدودیت چندانی هم از سوی ساواک 
مواجــه نبود. این انجمن تا نزدیک انقلاب، راهپیمایی های مردم و افکار امام خمینی )ره( را نیز 
محکوم می کرد. در نتیجه بعد از پیروزی انقلاب، تضعیف شــد و تشکیلات آن حدود پنج شش 

ماه دچار تحیر و حیرت گردید.
هر چند در ادامه برخی از سران انجمن حجتیه با تغییر در مواضع قبلی با انقلاب همراه شدند، 
اما در ۲۱ تیر ماه ۱۳۶۲ پس از انتقادات امام خمینی )ره( از افکار این گروه، انجمن توســط حلبی 
در پنجم مرداد ماه همان ســال منحل شــد. در آن مقطع غیرســازنده ترین تفکر این انجمن از 
ســوی امام خمینی مورد انتقــاد قرار گرفت. در واقع، یکی از فرضیات جــدی پیرامون افکار این 
انجمن، این اســت که آن ها نشــانه های ظهور حضرت قائم را در نتیجه فراگیر سه بلا می دانند: 

جور سلطان، قحطی زمان و ستم حکام.
همیــن تفکر آن ها در ســخنرانی امام خمینی )ره( در مورخ ۲۱ تیــر ۱۳۶۲ چنین مورد خطاب قرار 
می گیرد: »یک دســته دیگر هم تزشــان اینســت که بگذارید که معصیت زیاد بشود تا حضرت 
صاحب بیاید، حضرت صاحب مگر برای چی می آید؟ حضرت صاحب می آید معصیت را بردارد 

حجتیه ای ها چه کسانی هستند و به راستی چقدر قدرت دارند؟

بازگشت حجتیه؟!
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داشــت که جریان احمدی نــژادی و اتاق فکرش، نزدیک به »حجتیه ای« هســتند. برای نمونه، 
فرج الله رجبی، عضو فراکســیون امیــد در مجلس یازدهم، در فرودیــن ۱۳۹۷ از وجود جریان 
پشت تحرکات محمود احمدی نژاد سخن به میان آورد. هر چند او با صراحت از عنوان انجمن 

حجتیه برای این جریان پشت پرده بهره نگرفت.
با وجود تمامی این فرضیات، عماالدین باقی، فعال سیاســی اصلاح طلب و نویســنده کتاب 
»کاوشــی در روحانیــت« و »در شــناخت حــزب قاعدین زمــان« در بهمــن ۹۷ در گفت وگویی 
بــا ایرنا، حجتیه ای بودن اشــخاصی همچون، شــیخ حســین لنکرانــی، مصباح یــزدی و حتی 
احمدی نــژاد را مورد تاکید قرار نداد. او گفته اســت: در همان ســال اول روی کار آمدن احمدی 
نــژاد تلویزیون هما با من مصاحبه کرد. به آن ها توضیــح دادم که احمدی نژاد هیچ ربطی به 
انجمن حجتیه ندارد. مگر هر فردی دم از امام زمان و ظهور زد انجمن حجتیه ای اســت. یکی از 
اشتباهات رایج همین اســت که هر فرد صحبت از امام زمان می کند انجمن حجتیه ای خوانده 
می شــود. در حالی کــه همان زمان من اطلاع داشــتم کــه انجمن حجتیه در جلســات داخلی 
خود و همین طور جلســه ای که با آن ها داشــتم نســبت بــه احمدی نژاد موضع داشــت و از او 
اعلام برائــت می کرد. انجمن حجتیه معتقد بود احمدی نژاد و گــروه اش به جایگاه امام زمان 
در جامعه ضربه می زند. در واقع ما در حوزه ســه جریان مذهبی داشــتیم. جریان ولایتی ها که 
ســردمدارش حســین لنکرانی بود و جریانی به شدت سیاســی بود. جریان انجمن حجتیه که 
سیاســی نبود. جریان موسسه در در راه حق که چهره معروفش مصباح بود. البته فقط ایشان 
نبــود و در موسســه در راه حق نیرو های دیگری هم بودند. این ســه جریان با هم اشــتراکات و 

اختلافاتی داشتند.

آیا حجتیه  ای ها بازگشته اند؟
با وجود فروکش کردن ماجرای بازداشــت و زندانی شدن نزدیکان احمدی نژاد و البته کم رنگ 
شــدن حاشــیه های عجیــب اســفندیار رحیم مشــایی، این روز هــا بــا ناآرامی هــا و رخدادهای 
پــس از آن، بار دیگر داســتان حجتیه ای ها مورد توجه قرار گرفته اســت. در ایــن بین از دیدگاه 
فلاحت پیشــه، در جریانات اخیر، هر زمان که عده ای تلاش کردند برای کشور کاری انجام دهند 
و فضــا را آرام کننــد، حجتیه ای هــا، در مقابــل آن ها ایســتادند و ضمن تهمت پراکنــی در قبال 

ایشان، خود را به عنوان انقلابیون اصیل معرفی کردند.
از دیــدگاه ایــن نماینــده ادوار، جریان حجتیــه از اول انقلاب به شــکل های مختلــف در عالم 
سیاســت ورزی ایران حضور داشــته و افــراد نزدیک به ایــن تفکر حتی تلاش می کننــد تا به نام 
اســلام مردم را طرد کنند. حتی او می گوید: »در جریان وقایع اخیــر، این جریان با تفرقه افکنی 
تلاش دارند خون ریزی گسترده صورت بگیرد. این افراد نمی خواهند ناآرامی ها در کشور پایان 
بپذیرید. لذا اکنون نباید اجازه دهیم عده ای بنزین بر روی ناآرامی ها و حوادث کشور بریزند.«
بــا تمام این تفاســیر همچنان این پرســش مهم مطرح اســت کــه آیا به راســتی حرکت خزنده 
حجتیه ای هــا در حــوادث و ناآرامی های اخیر کشــور در جریان بوده اســت؟ آیا جتیه بازگشــته 

است؟
فرارو

شــد محمــود احمدی نژاد در حضــور آیت الله جــوادی آملی، ماجــرای دیدن هاله نور توســط 
اطرافیان خودش در ماجرای اولین سخنرانی خود در نیویورک را نقل می کند.

در سیاســت گذاری ها و باور های محمود احمدی نژاد و اطرافیان او در دولت دو مولفه کلیدی 
غالب بود؛ تاکید بر نزدیک بودن ظهور و ضرورت ارائه دادن برنامه هایی صرف ها کوتاه مدت 
و نه بلند مدت با چشم انداز چندین ساله. به همین دلیل این باور در میان ناظران سیاسی و 
اجتماعی به وجود آمد که حجتیه ای ها پشــت برنامه های دولت قرار دارند. تا جایی که افرادی 
همچون »عماد افروغ« اســتاد دانشگاه و فعال سیاســی اصول گرا و »حسین الله کرم«، فعال 
سیاســی اصول گرا هشــدار دادنــد »حجتیه ای« های جدیــد در حلقه اطرافیــان دولت فعال 

شده اند.
در این بین تفکرات و کنش های اســفندیار رحیم مشــایی، معاون رئیس جمهور و دست راست 
محمود احمدی نژاد از ســوی برخــی از ناظران به عنوان نمود های تفکــرات حجتی مورد توجه 
بود. طرح این مسائل و شائبه حضور حجتیه ای ها در حلقه دولت نهم، حتی واکنش مستقیم 
و قاطــع احمدی نــژاد را بــه همراه داشــت. به گونه ای کــه او اعلام کــرد: »در دولــت من، هیچ 
حجتیه ای حضور ندارد.« با این وجود همچنان این باور حفظ شد که دولت مهرورز همسویی 

نزدیکی با تفکرات انجمن حجتیه دارد.
بعد از انتخابات ریاســت جمهــوری ۸۸ و تثبیت دومین دوره ریاســت جمهــوری احمدی نژاد، 
ایــن بــار گمانه زنی نزدیکی میــان دولت احمدی نــژاد و حجتیه ای ها ابعــاد جدی تری به خود 
گرفت. در این مقطع تصمیمات و اقدامات احمدی نژاد موجب شــد که برای احمدی نژادی ها 
واژه جریــان انحرافی متولد شــود. حتی بســیاری جریان انحرافی را بــه حجتیه ای های نزدیک 
رئیس جمهــور ارجاع دادند. روزنامه »رســالت« در چهارم مرداد ســال ۸۹ در گزارشــی که البته 
هیچ گاه تایید و تکذیب نشــد، مطلبی درباره مراجعه برخى از اعضاى فعال »انجمن حجتیه« 
براى گرفتن مجوز فعالیت منتشــر شــد. این روزنامه، اقدام اعضاى انجمن حجتیه را ناشــى از 

»مداراى نهادهاى امنیتى و اطلاعاتى در مورد سیاست هاى فعلى« این انجمن دانست.
در همین ســال داوود احمدی نژاد، دبیــر کمیته دائمی پدافند غیر عامل کشــور نیز از جریانی 
ســخن به میــان آورد که قصد دارد با اســتفاده از انتخابــات آینده مجلس )منظــور انتخابات 
مجلس سال ۱۳۹۰( به انقلاب حمله کنند. حتی او مدعی شد، بعضی از اعضای انجمن حجتیه 
کــه اکنون بــه “راه حقیقت “ تغییــر نام داده انــد، جریان فتنه آینــده را خلق می کننــد. با این 
اوصاف، در ســال های پایانی دولت دهم همچنان مجادلــه پیرامون ارتباط جریان انحرافی با 

حجتیه ای ها ادامه داشت.
بعــد از پایان دولــت دوم احمدی نژاد و روی کار آمدن دولت روحانی، برخی از فعالان سیاســی 
همچنــان بر تداوم حضــور نزدیکان این انجمــن در دولت های یازدهــم و دوازدهم نیز تاکید 
داشــتند. برای نمونه، مســیح مهاجــری در گفت وگویی در اســفند ۱۳۹۷ تاکید کــرد: »برخی از 
اعضــای حلقــه اصلی روحانی، عضــو انجمن حجتیه هســتند؛ این را از همــان اول به روحانی 

گفتیم.«
در همیــن دوران، ماجــرا بازداشــت و زندانــی شــدن یــاران نزدیــک محمــود احمدی نــژاد و 
جنجال آفرینی های او که همراه با تهدید به افشاگری و... بود، همچنان این فرضیه را زنده نگه 
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آلودگی هوا یکی از مســائلی اســت که چندین دهه است اذهان عمومی را به چالش کشانده است. 
آمارها نشان می دهند که دو سوم از مرگ و میرها به دلیل بروز انواع آلودگی ها است.

طی ماه های اخیر شــاهد افزایش غلظت آلاینده های جوی در اکثر نقاط کشــور بوده ایم که تبریز هم از این 
قافله عقب نماند و روزهای آلوده و تعطیلی مدارس را تجربه کرد.

برخی مقصر اصلی را وارونگی دما و آسمان می دانند، برخی مازوت سوزی نیروگاه و برخی از مسئولین نیز کم 
کاری دولت های سابق اما هنوز متهم اصلی شناسایی نشده است.

دانشــگاه تبریز نیز با توجه به رســالت مطالبه گری خود، جلســه ای را با حضور نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی و مسئولین استانی برگزار کرده و مسئله ی آلودگی هوای تبریز را بررسی کرد.

محیط زیست در دولت گذشته ترک فعل کرد
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شورای اسلامی در ابتدای جلسه اظهار کرد: سازمان حفاظت 
محیط زیســت علیرغم کم و کاستی ها از هیچ پشــتیبانی برخوردار نیست اما در دولت قبلی انگشت اتهام در 
موضوعات آلایندگی آذربایجان شرقی متوجه ترک فعل سازمان حفاظت محیط زیست قرار گرفت و با توجه 

به کم کاری ها در دادگاه محکوم شدند.
احمد علیرضا بیگی ادامه داد: از ســال ۱۳۹۷ آلودگی کارخانه کاوه ســودا را پیگیری می کنم و ســال گذشته در 
مجمع نمایندگان آلایندگی آن را مطرح کردم چراکه ســازمان حفاظت محیط زیســت اسناد و مدارکی را ارائه 
می دهد که دال بر آلایندگی کاوه سودا، معدن اندریان، پتروشیمی و پالایشگاه تبریز است و اظهارات رئیس 
سابق ســازمان حفاظت محیط زیست را ضبط کردم که سبب شــد تصمیم بگیرند، اختلافاتی میان سازمان 

حفاظت محیط زیست و من وجود دارد.
بدهی 800 میلیارد تومانی شهرداری تبریز از محل عوارض آلایندگی صنایع

او افــزود: متأســفانه اختلافات با ســازمان محیط زیســت، اســباب کســب و کار تعدادی را فراهــم کرد و پای 
مجموعه هــای دانشــگاهی را هم به میان کشــاند اما اعتبار علمی دانشــگاه نباید قربانــی چنین بازی هایی 

شود؛ کاسبی حسابی به راه افتاده است.
او خاطرنشــان کرد: به عنوان مدعی شخصی در موضوع کاوه سودا ورود کرده و هزینه کارشناس را پرداخت 
کردم، گویا موضوع شــخصی است و پر سال ۱۴۰۲ نوبت رسیدگی صادر شده است اما در مورد مسائل محیط 

زیستی مدعی مشخصی را نداریم.
بیگی در رابطه با عوارض منابع آلاینده یادآور شــد: نیروگاه حرارتی تبریز سطح اول آلایندگی را دارد و از سال 
۱۳۹۲ پرداخت عوارض آن متوقف شــده اســت، در حالی که شــهرداری تبریز از محل عوارضات آلایندگی ۸۰۰ 

میلیارد تومان بدهکار است.
دانشگاه باید مرجعیت علمی خود را حفظ کند

نماینده دیگر مردم تبریز، آذرشــهر و اســکو در مجلس شورای اسلامی نیز گفت: مســائل زیست محیطی به 
دلیل اینکه در بلند مدت آثار خود را نشان می دهند، عموما با عدم فهم به موقع مسئولین مواجه می شوند 
و کمتر متوجه می شــویم که چه اتفاقی می افتد و فهم درســت و دقیق در زمان مناســبی رخ نمی دهد اما در 
کنوانســیون بین المللی این موضوع را جدی می گیرد و در کشــور ما نیز سازمان حفاظت محیط زیست باید 

پیش از وقوع حوادث، جلوی اتفاقات را بگیرد.
روح اله متفکر آزاد ادامه داد: دانشــگاه باید مرجعیت علمــی خود را حفظ کند و اینکه طرف قرارداد خدمات 
علمی آن کیســت، مهم است، باید با سازمان حفاظت محیط زیست یا نهادی که ذی نفع نیست، باشد؛ حتی 

اگر محفل عالمانه تشکیل دهد، مورد سوال قرار می گیرد و باید تصحیح قوانین مربوطه انجام شود.
او افزود: آلودگی هوا در کلان شــهرها به ویژه در فصل زمســتان و پاییز به هم پیوند خورده و باعث اتفاقات 
ناگواری می شود و زیســت کلان شهری را مؤثر و متأثر می کند؛ همه ی آلودگی ها از مازوت سوزی نیست اما در 
شهری چون تبریز که خروجی آلاینده ها به سمت شهر است، این وضع جدی است اما همه مربوط به مازوت 

نیست؛ بخشی برای نیروگاه و بخشی زیستی است.
تأسیس نیروگاه جدید جزو مطالبات ما است

او خاطرنشــان کــرد: نیــروگاه تبریز مدرن نیســت و بــا راندمــان پایین ســوخت و اتلاف منابع آبــی مواجه 
اســت و میــزان تولید برق در زمان پیــک زمانی که هر دو لاین کار کنندژ ۷۰۰ مگاوات اســت، در دهه گذشــته 
ســرمایه گذاری چشمگیری در این حوزه نداشتیم و با وجود اینکه گاز تولیدی را افزایش می دهیم اما مصرف 

گاز هم هر ســاله افزایش می یابد که ۶۰ میلیون متر مکعب در روز امســال نســبت به سال گذشته مصرف ما 
افزایش یافته است.

متفکر آزاد با بیان اینکه با روســیه برای توسعه ی گاز قراردادی را انعقاد کردیم اما نمی توانیم بگوییم به دلیل 
اینکه گاز نداریم، مردم از آلودگی خفه شــوند؛ گفت: سال گذشته از ۱۶ شهریور ماه سوخت نیروگاه به مازوت 
تغییــر کرد و اعتراض کردیم که چرا نیروگاه تبریز مازوت می ســوزاند اما بقیــه نه و اعتراض ما از بابت مازوت 
ســوزی و بی عدالتی بود البته قبول داریم خطوط انتقال گاز به مناطق جنوبی ضعیف تر اســت اما باید این 

عدالت رعایت شود.
او خاطرنشان کرد: وزارت نفت به این سوال جواب داد و سوخت نیروگاه به گاز برگشت و عدالت رعایت شد، 
امسال نیز طبق پیگیری های سال گذشته، مازوت سوزی با سه ماه تأخیر در ۹ آذر ماه آغاز شد و اخیرا پیگیری 
کردیم و همه ی نیروگاه هایی که می توانستند، مازوت سوزاندند و نیروگاه تهران هم که مورد سوال بود، پایه 

مازوت نبوده و پایه گازوئیل است اما با گرم تر شدن هوا فعلا برای یک روز به نیروگاه تبریز گاز داده اند.
او در خصوص تأســیس نیروگاه جدید در تبریز اضافه کرد: تأســیس نیروگاه جدید جز مطالبات ما است و 
در آن شکی نیست، مذاکراتی شروع شده است بنیاد مستضعفان بر عهده نگرفتند؛ خرید برق وزارت نیرو به 

سود آنها نبود چراکه بنگاه اقتصادی است، بنابراین به سراغ افراد دیگری رفتیم.
این نماینده مردم تبریز متذکر شــد: تأســیس نیروگاه لاجرم اســت و حتما حرکت به این سمت شروع شده 

است و گزینه های این کار را پیش می بریم.
رتبه اول تبریز در میان کلانشهرهای با هوای پاک کشور

مدیرکل حفاظت محیط زیســت آذربایجان شــرقی نیز در ادامه این جلسه با بیان اینکه آلودگی هوای تبریز 
اکثرا از منابع متحرک اســت، گفت: ســهم منابع بر اثر انتشــار PM۲.۵ به ترتیب اتوبوس های شــهرداری ۲۷ 
درصد، کامیون ها ۱۷ درصد، خودرو شخصی ۱۵ درصد، مینی بوس ۱۱ درصد، نیروگاه )بدون مازوت سوزی( ۱۰ 

درصد و موتورسیکلت ۸ درصد است.
شــهنام اشتری ادامه داد: سهم منابع در انتشار PM۱۰ به ترتیب اتوبوس های شهرداری ۲۶ درصد، کامیون ها 

۲۰ درصد، خودرو شخصی ۱۶ درصد، مینی بوس ۱۱ درصد و موتورسیکلت ۷ درصد است.
او افزود: ســهم منابع در انتشار TSP به ترتیب ســیمان ۳۰ درصد، اتوبوس های شهرداری ۱۶ درصد، خودرو 
شــخصی ۱۴ درصد، کامیون ها ۱۰ درصد، مینی بوس ۷ درصد، نیروگاه )بدون مازوت سوزی( ۶ درصد، منابع 

خانگی، تجاری ۳ درصد و موتورسیکلت ۳ درصد است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست آذربایجان شرقی همچنین یادآور شد: در سال جاری ۶۷ روز هوای پاک، ۱۸۶ 
روز قابل قبول، ۱۸ روز ناســالم برای گروه های سنی حســاس، یک روز برای کلیه ی گروه ها و یک روز هم هوای 
با غلظت آلایندگی خطرناک را تبریز داشــتیم که رتبه اول کشــوری از نظر هوای پاک در میان کلانشهرها را به 

خود اختصاص داده ایم و در مقایسه با سال گذشته تعداد روزهای ناسالم ما کاهش یافته است.
به سراغ راه حل ها باشیم نه کم کاری ها!

او در پاسخ به این سوال که چرا از سال ۹۲ تا ۹۸ عوارض آلایندگی دریافت نشده است، پاسخ داد: بخشنامه ها 
تغییر کرده است اما هر واحد که آلاینده باشد اخطاریه به آن صادر می شود اما باید به سراغ راه حل ها برویم، 

این موارد در دولت قبلی بوده و در دوره ی من نبوده است.
او ادامه داد: در مورد واحدهای صنعتی با هیچکس تعارفی نداریم، مشکل چرمشهر همچنان وجود دارد و 

طرح دعوی کردیم و باید مطالبه کرد.
اشــتری خاطرنشــان کرد: معدن اندریان هم باید تغییر رویه دهد و اکنون گزارش کیفی از آنها خواسته ایم تا 

اصلاحات لازم انجام شود.
او اظهار کرد: پالایشــگاه و پتروشــیمی اقداماتی را برای حــذف آلایندگی انجام داده انــد اما آخرین وضعیت 
پتروشیمی در مجموع نسبت به پالایشگاه بهتر است.او در خصوص کارخانه کاوه سودا نیز تاکید کرد: سودا 
نتیجه ی یک تصمیم غلط بوده اســت و یکی از مشکلات محیط زیستی این است که در آمایش سرزمین ی، در 

استقرار واحدها اعمال نفوذ شده و در نهایت باید استاندارد شوند.
به داد شرکت تولید برق تبریز برسید

مدیرعامل شــرکت مدیریت تولید برق آذربایجان شــرقی هم طی ســخنانی اظهار کرد: پایه نیروگاه تبریز از 
ســال ۱۳۶۴ مازوت بوده و مازوت ســوزانده است و از بهترین نیروگاه های کشور است که تا سال ۱۳۸۲ مازوت 

آلودگی هوای تبریز زیرسایه بی تدبیری ها
مسئولان سابق متهم ردیف اول
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ســوزی ادامه داشت و از ۱۳۸۲ بحث آلودگی پیش آمد و گاز سوز کردن نیروگاه مطرح شد و شرکت گاز متعهد 
شد هشت ماه از سال به نیروگاه گاز دهد و هر ساله تقریبا این تعهد را عمل کرده و بیشتر از آن هم گاز داده 

است و هر زمان گاز نبود، مازوت استفاده می شد.
محســن موســوی ادامه داد: از ۱۶ شهریور ماه بسته پیشنهادی مازوت ســوزی آغاز شد و هفت نیروگاه کشور 
شروع به مازوت سوزی کردند اما فقط در سال گذشته ۲۰۰ میلیارد تومان بابت هزینه های تعمیر آن پرداخت 
شد و نیروگاه های کشور به هیچ عنوان وجهی بابت سوخت پرداخت نمی کنند و به ازای هر کیلووات ساعت 

تبدیل سوخت به برق وجهه دریافت می کنند.
او افزود: زمانی که مصرف سوخت ما مازوت است، تجهیزات بیشتر در معرض آسیب قرار می گیرند، نیروگاه 
تبریز در ســال ۱۳۸۹ با تصمیم دولت به بخش خصوصی واگذار شد و مالکیت آن اکنون به بخش خصوصی 
شــامل صندوق بازنشســتگی و تأمین اجتماعی واگذار شــده اســت و این بدترین اتفاق بــود چراکه برآیند 
هزینه هایــی کلانی را باید پرداخــت می کردیم تا دو اورهال جامع را که دولت وقت از آن ســرپیچی کرده بود 

برعهده مالک جدید بگذاریم.
او خاطرنشــان کرد: نیروگاه تبریز تنها سازمانی است که ســودی برای مالک ندارد و ما افتخار می کنیم واحد 
یــک و دو تحت تعمیرات اساســی قرار گرفته و اکنون میزان تولید آن طبق ســال ۱۳۶۵ اســت و همچنان ۳۴ 
راندمان را دارد اما منکر آن نیســتیم که مازوت ســوزی ســبب آلودگی هوا می شــود ولی باید در نظر بگیریم، 

تردد خودروها نسبت به سال ۱۳۶۵ افزایش یافته آلودگی ها بیشتر شده است.
موســوی همچنین یادآور شــد: خط قرمز ما قطع شدن برق تبریز اســت، آخرین نیروگاه بخار کشور در سال 
۱۳۸۰ در بنــاب نصب شــد و بعد آن بــه دلیل تحریم ها نیروگاه بخار دیگری نداشــتیم و بقیه ســیکل ترکیبی 

بودند.
او بــا بیــان اینکه به داد شــرکت تولید برق تبریز برســید، گفــت: ۱۷۰۰ مــگاوات روزانه در تبریــز برق مصرف 
می شود در حالی که تولید ما ۱۲۰۰ مگاوات است؛ پیش از این باید برای تغییر نیروگاه به سیکل ترکیبی اقدام 
می کردیــم نه اینکه آرام و ناگهانی به بخش خصوصی تحویل دهیم که اگر علم امروز را داشــتند آن را تحویل 

نمی گرفتند و به جرأت می گوئیم شرایط نیروگاه تبریز بهتر از متوسط نیروگاه های کشور است.
او تاکید کرد: با تغییر ســوخت، دود سیاهی رنگی تولید می شود و بخشی از این دود، بخار آب مربوط به برج 

خنک کننده و بخشی دود مربوط به مازوت سوزی است.
مدیرعامل شــرکت مدیریت تولید برق آذربایجان شرقی متذکر شد: به داد توسعه ی نیروگاه تبریز که زمین 
و بهره برداری مناســبی دارد، برسید، به داد برج خنک کن آن برسید، هر ساعت حداقل ۱۰۰۰ تن آب را در برج 
خنک کن مصرف می کنیم که این آب را از مایان برداشــت کرده ایم و ســختی بالایی دارد و تأسیســات ما را با 

اختلالات جدی مواجه کرده است.
او یادآور شــد: فراخوان های بســیاری یافتن ایده ای برای سیســتم کاهش آلایندگی هوای نیروگاه دادیم اما 

فیلتراسیون هم آب بسیاری می طلبد و به آلودگی آب و خاک متهم می شویم.
او گفــت: مذاکرات بســیاری با دانشــگاه ها به عمل آوردیــم اما تاکنــون نتیجه ای به دســت نیاورده ایم ولی 

هرکسی که بتواند ایده ای بدهد که دود گوگرد را جدا کنیم، استقبال می کنیم.
موســوی خاطرنشان کرد: توســعه ی نیروگاه در اختیار شــرکت بهره بردار نبوده و در اختیار دولت است و با 
تمام توان خود در ســال ۱۳۹۵ می خواســتیم یک واحد را در ایلخچی نصب کنیم اما متأسفانه به بناب بردند 

ولی اگر نمایندگان مجلس شورای اسلامی بخواهند می توانند نیروگاهی به تبریز بیاورند.
مرگ سالانه 2500 نفر در تبریز بر اثر آلودگی هوا

دانشــیاری از دانشــگاه علوم پزشــکی تبریز نیــز گفت: مطالعاتی انجام شــده اســت و منابع آلــوده تبریز را 
مشخص کرده اند اما باید منابع آلاینده را اولویت بندی و بر اساس آلودگی آنها، تبریز را مدیریت کنیم.

غلامپور ادامه داد: در ســال ۲۰۲۰ آلودگی هوا چهارمین عامــل مرگ و میر در جهان بود و نزدیک به ۴۰۰۰ نفر 
در آذربایجان شرقی و ۲۵۰۰ نفر در تبریز سالانه مرگ منتسب به آلودگی هوا را داشتند.

او خطــاب به مســئولین حاضر در جلســه تاکید کــرد: عمدتا آلودگی تبریــز از خودروها و ترافیک اســت اما 
چرا اقداماتی انجام نمی شــود؟ شهرداری باید پاســخ دهد که چه اندازه مسیرگشایی شده و پارکینگ هایی 

ساخته شده است.
سو مدیریت و رفتارهای سلیقه مدیران در حوزه ی حمل و نقل شهری بسیار بوده است

رئیس کمیسیون محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر تبریز هم افزود: مسئولیت های ملی و دولتی و 
تکالیف هرکدام باید مشــخص شود تا دستگاه های مربوطه مطالبه را انجام دهند اما عمده مشکلات کلان 
کشــوری است که داشــته ها و ســرمایه های خود را به بهانه خصوصی ســازی به فنا می دهیم و به بهانه های 

مختلف، بازخورد و ارزیابی از این موضوع نداریم.
احد صادقی اظهار کرد: این بزرگترین آفت است که ادعا داریم می خواهیم الگو سازی کنیم به ویژه در حوزه ی 
اقتصاد که محورهای آن کلان کشوری است و باید پیگیری کنیم، به دلیل اینکه دولت هزینه ی سرمایه گذاری 
در نیــروگاه را نــدارد، باید بخش خصوصی آن را انجام دهد از طرف دیگر حمایتی از آنها نشــده و مشــکلاتی 

ایجاد می شود تا از زیر این موضوع در بروند.
او با بیان اینکه سیاســت های ســلیقه محور در دولت های مختلف بوده است، گفت: طبق اسناد بالادستی، 
ارزیابی اســتان بسیار پایین است و رفتارهای ســلیقه ای را به برنامه محور بودن ترجیح می دهند، در شورای 
شــهر و شــهرداری برنامه پنج ســاله تدوین شــده و شــورای بعدی آمده و طرح ها را تغییر می دهد؛ ارزیابی 

برنامه ها را چه کسی باید انجام دهد؟

او با تاکید بر اینکه ســو مدیریت و رفتارهای ســلیقه مدیران در حوزه ی حمل و نقل شهری بسیار بوده است 
و بت مردم رو راســت صحبت نکرده ایم، افزود: اگر نتوانیم شــهروندان را قانع کنیــم که به همه ی نیروگاه ها 
مطابق ســرانه مردمی گاز تعلق می گیرد، ســبب عدم شــفافیت شــده و مردم را دچار ســو تفاهــم می کند و 

ناراضی می شوند.
اتوبوس های شهری تبریز را ده سال گذشته بازسازی کردن و با نام اتوبوس جدید تحویل می دادند

صادقی خاطرنشان کرد: طی ده سال گذشته آلودگی هوا به واسطه اتوبوس های داخل شهری قابل لمس 
است، طی سال های گذشته ناوگان حمل و نقل عمومی را رها کردیم چراکه استانداردی برای سیاست گذاری 

تعریف نشده بود.
او همچنین یادآور شــد: اتوبوس های شهری تبریز را ده سال گذشته بازســازی کردن و با نام اتوبوس جدید 

تحویل می دادند که در طول ده سال گذشته نزدیک ۱۰۰ عدد اتوبوس تهیه ی شده است.
او تاکید کرد: ســهم حمل و نقل در بودجه شــهرداری تبریز و مصوبه دولت باید مطالعه شــود، قانون ذاتا 
نیروگاه ها و پالایشگاه ها را آلاینده اعلام کرده و نیاز نیست محیط زیست اعلام کند و پرونده آنها همچنان باز 

است و قصد دارند تا عوارضات را پرداخت نکنند.
رئیس کمیســیون محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر تبریز متذکر شد: در حوزه ی حمل و نقل تبریز 
۲,۵۰۰ میلیارد ریال بودجه تعیین شــده اســت اما کفاف نمی دهد، باید حمل و نقل ترکیبی را پیش ببریم، 

درحالیکه طرح جامع مطالعات حمل و نقل در تبریز نداریم.
او افزود: سهم شهر تبریز از منابع دولتی باید مطالبه شود اما این امر مهم است که از چه کسی مطالبه کنیم 
اما کارشکنی هایی در مســائل تبریز اتفاق می افتد و مسئولین و نمایندگان تبریز نمی توانند محکم مطالبه 

کنند.
از نظر مصرف گاز جز چهارمین کشورهای پر مصرف دنیا هستیم

مدیرعامل شــرکت گاز آذربایجان شرقی نیز طی سخنانی اظهار کرد: شــرکت گاز آذربایجان شرقی تولید گاز 
را بر عهده ندارد و گاز را از خطوط لوله گرفته و توزیع می کند، اما مصرف ما در ســال ۱۴۰۱ نســبت به گذشــته 
۱۰ درصد افزایش یافته اســت و امسال باتوجه به اینکه ســردی هوا نسبت به سال گذشته کمتر است، مدت 

بسیاری در نیروگاه گاز مصرف شده است.
نــادر کمالی ادامه داد: بیشــترین مصرف ســوخت در بخش خانگی اســت و تلاش می کنیم تــا این بخش را 
کنترل کنیم که از نظر ایمنی مردم باید به گاز دسترســی داشــته باشند و با مشکل مواجه نشوند؛ ناترازی گاز 
بر هیچکس پوشــیده نیســت، در سال های گذشته زیرســاخت ها به خوبی کار نشــده بود؛ بنابراین امسال 
تولید گاز کشــور نســبت به سال های قبل کم و مصرف افزایش یافته اســت و برای اینکه مدیریت کنیم، باید 
محدودیت ها اعمال شــود و تغییر سوخت نیروگاه ها به مازوت دست ما نیست.او افزود: گاز ماده و نعمتی 
باارزش اســت، اگر شــرکت گاز به دنبــال بنگاه داری بــود، تلاش می کرد تــا آن را در بخش دیگــری با رقم بالا 

بفروشد.
او خاطرنشان کرد: از نظر مصرف گاز جز چهارمین کشورهای پر مصرف دنیا و بد مصرف هستیم و صنایع ما 
نســبت به ســوختی که می گیرند، راندمان خوبی ندارند و ایجاد صنایع و تولید به علت ارزان بودن سوخت، 

آسان است.
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